



# الجمعية العامة الـ 147 للاتحاد البرلماني الدولي

لواندا، أنغولا

27-23 تشرين الأول/أكتوبر 2023



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

CL/212/17-P.4-rev

14 أيلول/سبتمبر 2023

المجلس الحاكم

البند 17

## انتخاب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

(المادة 19 من النظام الأساسي والقواعد 6 و 7 و 8 من قواعد المجلس الحاكم)

### ترشيح

السيدة مروة عبدباشير حاجي (جمهورية الصومال الفيدرالية)

تلقى الأمين العام في 18 آب/أغسطس 2023، مراسلة من السيدة مروة عبدباشير حاجي، عضو مجلس الشعب في جمهورية الصومال الفيدرالية، تقدم فيها ترشيحها لمنصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي، المقرر ملؤه في الدورة الـ 212 للمجلس الحاكم.

ويمكن الاطلاع على نص هذه المراسلة والمعلومات الإضافية المرفقة التي وردت دعماً لهذا الترشيح.



مراسلة موجهة إلى الأمين العام من السيدة مروة عبدباشير حاجي،  
عضو مجلس الشعب في جمهورية الصومال الفيدرالية

المرجع: GKHDB/GSH/B11/0016/23

15 آب/أغسطس 2023

سعادة الأمين العام،

أمل أن تكونوا بصحة جيدة ومعنويات عالية. أود أن أعتنم هذه اللحظة لأعرب عن خالص امتناني لجهودكم المتواصلة وعملكم القيم بالنيابة عن جمهورية الصومال الفيدرالية. إن تفانيكم في تقدم أمتنا لم يمر مرور الكرام، ونحن ممتنون حقاً لدعمكم الثابت.

أراسلكم لأعلن رسمياً ترشيحي لرئاسة الاتحاد البرلماني الدولي. وبينما أخطو في هذا الدور، فإنني مدفوعة بالالتزام بالوحدة والتعاون. وأعتقد اعتقاداً راسخاً أن قوة الاتحاد البرلماني الدولي تكمن في الجهد الجماعي الذي يبذله أعضاؤه، وعملهم معاً من أجل تحقيق أهداف مشتركة. ستكون أولويتي القصوى هي تعزيز بيئة من الشمولية، حيث يكون كل صوت مسموع، وتؤدي كل أمة دوراً نشطاً في تشكيل مستقبلنا العالمي.

وفي عالم يبدو في كثير من الأحيان منقسماً، فإنني على اقتناع عميق بأهمية السلام والاحترام المتبادل. بغض النظر عن الجندر أو الدين أو أي اختلافات، من الضروري أن نعترف بإنسانيتنا المشتركة ونعمل من أجل ترك إرث من الوثام. وكما تعلمون جيداً، واجهت جمهورية الصومال الفيدرالية تحديات في ما يتعلق بحقوق الإنسان، وهو دافع رئيسي لترشيحي. وأعتقد اعتقاداً راسخاً بأنه ينبغي إدانة العنف ضد أي جندر إدانة عالمية، وأنعهد بالدعوة إلى حقوق وسلامة جميع الأفراد، بمن فيهم الأفراد الموجودون في بلدي.

يمثل تغير المناخ أحد أكثر التحديات إلحاحاً في عصرنا. وبصفتي رئيسةً للاتحاد البرلماني الدولي، فإنني ملتزمة بمعالجة هذه المسألة العالمية بإلحاح وتصميم. بالإضافة إلى ذلك، سأدعم بكل إخلاص المبادرات التي تهدف إلى التخفيف من أزمة اللاجئين، وسأعمل بلا كلل للتصدي للاستغلال الذي يقوض رفاهية المجتمعات.

واعتقد أن رؤيتنا المشتركة لعالم أفضل يمكن أن تحدث تغييراً حقيقياً، مقترنة بقيادتكم وروح التعاون التي يتحلى بها أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي. إن دعمكم لا يقدر بثمن بالنسبة لي، وأطلب بتواضع موافقتكم على ترشيحي. وأرجو أن تتقبلوا، سعادة الأمين العام، أسمى آيات التقدير.

(التوقيع)

سعادة السيدة مروة عبدباشير حاجي

نائب رئيس لجنة الموارد

البرلمان الاتحادي في جمهورية الصومال الفيدرالية (مجلس الشعب)

مرشحة لمنصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي



## رسالة ترشيح ودعم من النائب الأول لرئيس مجلس الشعب

المرجع: 025/3/1<sup>st</sup> DS/B-11/23

13 آب/أغسطس 2023

سعادة الأمين العام،

أمل أن تكونوا بصحة ومعنويات جيدة. يشرفني أن أراسلكم بشأن ترشيح سعادة السيدة مروة عبدباشير حاجي لمنصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي المرموق.

وأعرب عن أقصى درجات الاحترام والتقدير لدوركم المحوري في تشكيل الشؤون البرلمانية والتعاون الدولي. وإذ أشرح سعادة السيدة مروة عبدباشير حاجي للمنصب المتميز، رئاسة الاتحاد البرلماني الدولي، يشرفني كثيراً أن أتواصل معكم في هذا الشأن.

وإقراراً بعرض جمهورية الصومال الفيدرالية لرئاسة الاتحاد البرلماني الدولي، أقر بالتحديات التي واجهتها أمتنا داخل المجتمع الإفريقي. وتؤكد ندوب النزاع وتعقيدات التعافي عزمنا على استعادة مكانتنا في المجتمع العالمي. ويوفر الاتحاد البرلماني الدولي منبراً استثنائياً لهذا الغرض.

إن تفاني سعادة السيدة حاجي في الخدمة الحكومية جدير بالثناء. يمتد التزامها على مدى الحياة من الجهود الدؤوبة لإحداث تغيير إيجابي. لقد انخرطت مع المجتمعات الإفريقية ورفعتها، لتصبح أول عضو في البرلمان منتخب في برلمان جمهورية الصومال الفيدرالية الحالي، وهي شهادة على قيادتها.

تعكس رحلة سعادة السيدة حاجي القدرة على الصمود والتفاني. بصفتها صومالية كندية عائدة إلى جمهورية الصومال الفيدرالية، واجهت التحديات وجهاً لوجه. إن شجاعتها والتزامها في مواجهة الشدائد جديران بالثناء ويعكسان شخصيتها. مع احترامي الكبير لتوجيهاتكم الموقرة وحكمة زملائكم، أطلب بجدية تأييدكم ودعمكم لسعادة السيدة حاجي. تمثل الانتخابات المقبلة في تشرين الأول/أكتوبر، التي ستجرى في لواندا، أنغولا، لحظة محورية للاتحاد البرلماني



الدولي والدول الممثلة له. وأعتقد أن تأييدكم سيعزز صوت جمهورية الصومال الفيدرالية ويؤكد من جديد التزامنا المشترك بعالم أكثر ترابطاً.

أتوقع دعمكم ودعم أقرانكم المحترمين. يمكننا معاً تعزيز التفاهم المتبادل والتعاون والتقدم. نرجو الاطلاع على ترشيحنا بقلب مفتوح ورؤية تتماشى مع مبادئ الاتحاد البرلماني الدولي.

أشكركم على وقتكم ودراستكم العميقة وتفانيكم في الديمقراطية البرلمانية والتعاون الدولي.

وتفضلوا بقبول أسمي آيات التقدير.

(التوقيع)

السيدة سعدية ياسين حاجي سمتر

النائب الأول لرئيس مجلس الشعب

البرلمان الاتحادي في جمهورية الصومال الفيدرالية



## بيان مشترك للتأييد بالإجماع من مجلس الشعب ومجلس الشيوخ

المرجع: 642/BJFS/2023

11 أيلول/سبتمبر 2023

يشرفنا أن نصدر هذا البيان المشترك بالنيابة عن مجلسي جمهورية الصومال الفيدرالية. إنه لمن دواعي سرورنا وفخرنا أن نعلن أننا ندعم بشكل كامل سعادة السيدة مروة عبدباشير حاجي كمرشحة لمنصبٍ محوري. والأهم من ذلك، أن ترشيحها لم يواجه أي اعتراضات من أي عضو برلماني في مجلس الشعب أو مجلس الشيوخ، مما يعكس الدعم الثابت لدورها المحتمل. ويؤكد هذا التأييد بالإجماع التزامنا الثابت بالنهوض بحقوق النساء داخل أمتنا.

ويحمل ترشيح السيدة حاجي وعداً كبيراً لنساء الصومال، اللواتي يعتبرنّها بحماس تجسيداََ لآمالهن وتطلعاتهن. إن تأييدها كمرشحة هو بمثابة تأكيد جماعي على تفانيها في تعزيز السلام في جميع أنحاء بلدنا والعالم.

ولنا ثقة مطلقة في قدرة السيدة حاجي على القيادة بفعالية في منصب رئيس الاتحاد البرلماني الدولي. إن رؤيتها واضحة بشكلٍ ملحوظ، وتشمل التزاماً ثابتاً بمعالجة المسائل الملحة، بما في ذلك حقوق الإنسان والديمقراطية وتغير المناخ. إن التزام السيدة حاجي الثابت بالاستماع إلى وجهات نظر متنوعة وتفانيها الحازم في العمل الهادف يجعلها مرشحة مثالية لرئاسة الاتحاد البرلماني الدولي.

عند اختيار السيدة حاجي، اتخذنا، جنباً إلى جنب مع برلمانينا ورئيس مجلس الشيوخ، قراراً واعياً بترشيح عضو برلماني سيحدد الأولويات ويقود بجدارة جدول أعمال الاتحاد البرلماني الدولي. ونحن ندرك الدور المحوري والرئيسي الذي يضطلع به رئيس الاتحاد البرلماني الدولي، باعتباره محوراً للجهود التعاونية التي تتجاوز الحدود الوطنية.

معالي السيد عبدي حاشي عبدالله  
رئيس مجلس الشيوخ  
البرلمان الفدرالي لجمهورية الصومال الفيدرالية

معالي الشيخ آدم محمد نور (مدوي)  
رئيس مجلس الشعب  
البرلمان الفدرالي لجمهورية الصومال الفيدرالية

(التوقيع)



## السيرة الذاتية



## سعادة السيدة مروة عبدباشير حاجي

### الهدف

تأمين منصب "رئيس الاتحاد البرلماني الدولي"

### الملف المهني

مع أكثر من 15 عاماً من الخبرة المهنية في العمل مع حكومة جمهورية الصومال الفيدرالية، اكتسبت فهماً استثنائياً لقوانين الأعمال في جمهورية الصومال الفيدرالية والممارسات التجارية الوطنية والدولية. أنا أتحدث بالصومالية والإنجليزية والعربية بطلاقة. وتكمن خبرتي في تخطيط وتنسيق الإجراءات بكفاءة لضمان نجاح المساعي البرلمانية. لقد نجحت في تطوير وتعزيز التعاون مع الجهات المعنية الحكومية ولجان التسيير وشركاء المشروع، بما يتماشى مع دليل تنفيذ المشروع. إنني ماهرة في إعداد تقارير شاملة عن حالة المشاريع ليقومها البنك الدولي ولجنة تسيير المشروع. تشمل خبرتي دعم الاستشاريين المحليين والدوليين، ورصد أنشطة المشاريع، وإجراء تقييمات لسلسلة القيمة، وتقديم التدريب والمساعدة التقنية. ان مهاراتي الشخصية والتواصل قوية، مما يمكنني من التفوق تحت الضغط والوفاء بالمواعيد النهائية الضيقة. لقد اضطلعت بمسؤوليات مختلفة، بما في ذلك مساعدة لجنة تسيير المشروع وترتيب اجتماعات مع الاهتمام الدقيق بالتفاصيل.



## التعليم والمؤهلات

- تكنولوجيا المعلومات والاتصالات ومنتجات مايكروسوفت - حزم المكاتب  
التدريب في مجال تكنولوجيا المعلومات والاتصالات، 2010
- درجة البكالوريوس في إدارة الأعمال  
كلية/جامعة أونغونكوين، أوتاوا، كندا، 1997-2000
- شهادة في إدارة المكاتب  
كلية/جامعة أونغونكوين، أوتاوا، كندا، 1996-1997

## ملخص مهني

- 2022 - حتى الوقت الحاضر: عضو في البرلمان ونائب رئيس لجان الموارد، جمهورية الصومال الفيدرالية
- 2018 - حزيران/يونيو 2020: مشروع البنك الدولي: مشروع المساعدة التقنية للنفط الصومالي (SOPTAP)
- المنصب: منسقة مشروع وزارة موارد النفط والمعادن، جمهورية الصومال الفيدرالية، مقديشو، جمهورية الصومال الفيدرالية
- تنظيم برنامج عمل مرحلي لتنسيق التنفيذ الناجح لبرنامج مشروع المساعدة التقنية للنفط الصومالي
- دعم الوزارة في إدارة عقود استراتيجية الاتصالات الوطنية وتكليفات سلطة النفط في جمهورية الصومال الفيدرالية.
- تعزيز التعاون بين وزارة النفط والموارد المعدنية وفريق البنك الدولي والاستشاريين والدول الأعضاء الفيدرالية.
- تقديم خدمات السكرتارية إلى لجان تسيير المشاريع
- إدارة موازنات الخبراء الاستشاريين المدارة والضريبة المحسوبة على المدفوعات
- تقاسم وإدارة عائدات النفط المرتبة بين الدول الأعضاء الفيدرالية





- إقامة تعاون قوي مع الجهات المعنية الحكومية ولجان التسيير للمشاريع والشركاء الإنمائيين والكيانات الأخرى لتيسير دعم برنامج مشروع المساعدة التقنية للنفط الصومالي
- تعزيز القدرات داخل المؤسسات الرئيسية للحكومة الاتحادية والدول الأعضاء الاتحادية المشاركة في تنمية قطاع النفط وإدارته
- المساعدة في وضع استراتيجية وطنية للبلاغات وفي تنفيذ سلطة النفط الصومالية
- تقديم المشورة والدعم في إنشاء وحدة تنفيذ المشاريع وتزويدها بالموظفين
- الإشراف على موظفي دعم وحدة تنفيذ المشاريع (أخصائيو المشتريات والإدارة المالية)
- قيادة إعداد دليل تنفيذ المشاريع وكفالة الالتزام بأحكامه
- إجراء مراجعة حسابات المشاريع وأنشطة التقييم والإبلاغ المرحلي على أساس ربع سنوي
- وضع وتنسيق خطط عمل سنوية للوكالات المنفذة تستند إلى أشكال موحدة
- إدارة وتنسيق تنفيذ خطة المشتريات الخاصة بالمشروع، والالتزام بالمبادئ التوجيهية للمشتريات وبأحكام اتفاق المنح
- عقد اجتماعات مع وزير النفط والموارد المعدنية
- تنظيم ورشات عمل للدول الأعضاء الفيدرالية، مع التأكيد على أهمية البلاغات الوطنية الصومالية في قطاع التنقيب.

### 2012-2003: قسم المالية، شركة بترول أبو ظبي الوطنية (أدنوك للتكرير) أبو ظبي، دولة الإمارات العربية المتحدة

- تقييم مقترحات الاستثمار لاستكشاف/تطوير النفط ووضع نماذج اقتصادية لتحليلها.
- تقديم خبرة في تقييمات الشركات والأصول، بما في ذلك تحليل الإيرادات، والقضايا الصحيحة، والدراسات المالية المصرفية.
- رصد الإجراءات المحاسبية وتحديد المدفوعات ومسائل تجهيز الإيرادات المتصلة بالنفط والغاز
- تحسين جهود تحليل القرارات من خلال تطوير الأدوات والعمليات
- إجراء تقييمات اقتصادية عالمية لمناطق وآفاق النفط والغاز
- إعداد وتقديم تقارير مالية منتظمة



**2014-2012**: شعبة دعم المشتريات، شركة بترول أبو ظبي الوطنية (أدنوك للتكرير) أبو ظبي، دولة الإمارات العربية

المتحدة

- إدارة عملية طلب الشراء
- جمع عروض أسعار البائعين ومقارنتها، واختيار أفضل الخيارات
- إعداد تقارير شاملة لصنع القرار في الإدارة العليا

**2015-2014**: قسم استراتيجية الاتصالات، شركة بترول أبو ظبي الوطنية (أدنوك للتكرير) أبو ظبي، دولة الإمارات

العربية المتحدة

- تقييم المعلومات من الشركات الجديدة الراغبة في العمل مع المصفاة
- التعاون مع المنظمات ذات الصلة لتعزيز صورة الشركة
- المساهمة في مواد دعائية مختلفة والمشاركة في فعاليات

**2017-2015**: مستشارة شؤون الاتحاد الأوروبي، وزارة التجارة والصناعة

- إسداء المشورة بشأن المسائل المتصلة بالاستثمار المحلي والأجنبي
- تعزيز تفويض الوزارة
- إدارة أنشطة العلاقات الدولية والعامه
- تيسير التواصل بين الأطراف المعنية والوزارة

متزوجة ولديها ثلاثة أطفال

اللغات: الصومالية والإنجليزية والعربية



# صوت

سعادة السيدة مروة عبدباشير حاجي

الاتحاد البرلماني الدولي  
الرئيس  
2023

لواندا

أنغولا

تشرين الأول/أكتوبر  
2023

كلمة واحدة



# "الوحدة"

- سأدافع عن أصواتكم ومخاوفكم وأفكاركم المبتكرة. سنعمل معاً على إنشاء منابر لإجراء حوار ذي مغزى يعزز التفاهم وتوافق الآراء بشأن القضايا العالمية.
- إنني ملتزمة التزاماً عميقاً بالتمسك بالمبادئ الديمقراطية والنهوض بها داخل برلماننا وخارجها. وسوف أؤيد المبادرات التي تعزز الشفافية والمساءلة ومشاركة المواطنين، بما يكفل سماع صوت كل فرد واحترامه.
- من تغير المناخ إلى أزمات الصحة العامة، نواجه تحديات تتجاوز الحدود. أتعهد بقيادة الاتحاد البرلماني الدولي في تيسير الجهود التعاونية لإيجاد حلول مستدامة تحمي كوكبنا وسكاننا. ورفاه سكاننا.
- إنني أؤمن بقدرة الحوار على سد الفجوات وتعزيز السلام. وسأدعو بلا كلل إلى اتباع نهج دبلوماسية إزاء النزاعات وتعزيز التفاهم بين الأمم والثقافات.
- المساواة هي حجر الأساس في المجتمع العادل. وسأكفل أن تعزز سياساتنا ومبادراتنا المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية) والشمولية وحماية أكثر الفئات ضعفاً في مجتمعاتنا.
- في العصر الرقمي، يمكن أن تكون التكنولوجيا أداة للتقدم. وسأسخر إمكاناتها لتيسير الاتصال والتعاون بين البرلمانات، وجعل تعاوننا أكثر كفاءة وتأثيراً.
- عندما تفكرون في تصويتكم، أطلب منكم أن تتخلوا مستقبلاً تعمل فيه برلماننا يداً بيد، حيث يتردد صدى أصواتنا بقوة، وحيث ترشدنا قيمنا المشتركة إلى غد أكثر إشراقاً. يمكننا مع تصويتكم جعل هذا المستقبل حقيقة واقعة.

أشكركم جميعاً





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 147th IPU Assembly

Luanda, Angola  
23–27 October 2023



Governing Council  
Item 17

CL/212/17-P.4-rev  
14 September 2023

## Election of the President of the Inter-Parliamentary Union

(Article 19 of the Statutes and Rules 6, 7 and 8 of  
the Rules of the Governing Council)

Candidature

of

**Ms. Marwa ABDIBASHIR HAGI (Somalia)**

On 18 August 2023, the Secretary General received a communication from Ms. Marwa Abdibashir Hagi, member of the House of People of Somalia, submitting her candidature for the office of President of the Inter-Parliamentary Union, which is to be filled at the 212th session of the Governing Council.

The text of this communication and the additional materials received in support of this candidature can be found attached.

E

#IPU147

**COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL  
BY MS. MARWA ABDIBASHIR HAGI, MEMBER OF THE HOUSE OF PEOPLE OF SOMALIA**

Ref: GKHDB/GSH/B11/0016/23

15 August 2023

Dear Mr. Secretary General,

I hope this email finds you in good health and high spirits. I would like to take this moment to express my sincere gratitude for your continuous efforts and invaluable work on behalf of Somalia. Your dedication to our nation's progress has not gone unnoticed, and we are truly thankful for your unwavering support.

I am writing to formally announce my candidacy for the Presidency of the Inter-Parliamentary Union (IPU). As I step into this role, I am driven by a commitment to unity and collaboration. I firmly believe that the strength of the IPU lies in the collective effort of its Members, working together towards common goals. My foremost priority will be to foster an environment of inclusivity, where every voice is heard, and every nation plays an active role in shaping our global future.

In a world that often seems divided, I am deeply convinced of the importance of peace and mutual respect. Regardless of gender, religion, or any differences, it is vital that we recognize our shared humanity and work towards leaving a legacy of harmony. As you are well aware, Somalia has faced challenges in terms of human rights, and it is a key motivation for my candidacy. I strongly believe that violence against any gender should be universally condemned, and I pledge to advocate for the rights and safety of all individuals, including those within my home country.

Climate change presents one of the most pressing challenges of our time. As IPU President, I am committed to addressing this global issue with urgency and determination. Additionally, I will wholeheartedly support initiatives aimed at alleviating the refugee crisis, and I will tirelessly work to counteract profiteering that undermines the well-being of communities.

I believe that our shared vision for a better world, coupled with your leadership and the collaborative spirit of IPU Members, can truly make a difference. Your support is invaluable to me, and I humbly request your endorsement of my candidacy.

Please accept, dear Secretary General, the assurances of my highest consideration.

(Signed)

Honourable Marwa Abdibashir Hagi (Ms.)  
Deputy Chair of Resources Committee  
Federal Parliament of Somali (The House of People)  
Candidate for the Presidency of the  
Inter-Parliamentary Union (the IPU)

**LETTER OF NOMINATION AND SUPPORT FROM  
THE 1<sup>ST</sup> DEPUTY SPEAKER OF THE HOUSE OF THE PEOPLE**

REF: 025/3/1st DS/B-11/23

13 August 2023

Dear Right Honourable Speaker,

I hope this letter finds you in good health and spirits. It is my privilege to address you regarding the nomination of the Honourable Ms. Marwa Abdibashir Haji for the prestigious position of President of the Inter-Parliamentary Union (IPU).

I express my utmost respect and appreciation for your pivotal role in shaping parliamentary affairs and international collaboration. As I nominate the Honourable Ms. Marwa Abdibashir Haji for the distinguished role of IPU President, I am deeply honoured to connect with you in this matter.

Recognizing Somalia's bid for the IPU Presidency, I acknowledge the challenges our nation has faced within the African community. The scars of conflict and the complexities of recovery underscore our determination to reclaim our place in the global community. The IPU offers an exceptional platform for this purpose.

Ms. Haji's dedication to government service is commendable. Her commitment spans a lifetime of tireless efforts to effect positive change. She has engaged with and uplifted African communities, becoming the first Member of Parliament elected in the current Somali Parliament, a testament to her leadership.

Ms. Haji's journey reflects resilience and dedication. As a Somali-Canadian returning to Somalia, she confronted challenges head-on. Her courage and commitment in the face of adversity are truly commendable and speak to her character. With great respect for your esteemed guidance and the wisdom of your colleagues, I earnestly seek your endorsement and support for Ms. Haji. The upcoming election in October, to be held in Luanda, Angola, marks a pivotal moment for the IPU and its represented nations. I believe your endorsement will amplify Somalia's voice and reaffirm our shared commitment to a more interconnected world.

I anticipate your support and the backing of your esteemed peers. Together, we can foster mutual understanding, collaboration and progress. Please consider our nomination with an open heart and a vision aligned with the principles of the Inter-Parliamentary Union.

Thank you for your time, thoughtful consideration, and dedication to parliamentary democracy and international cooperation.

Yours sincerely,

(Signed)

Sadia Yasin Haji Samatarv (Ms.)  
1<sup>st</sup> Deputy Speaker – House of the People  
The Federal Parliament of Somalia

REF: 642/BJFS/2023

11 September 2023

**JOINT STATEMENT FOR UNANIMOUS ACCEPTANCE  
FROM HOUSE OF PEOPLE AND UPPER HOUSE**

We are deeply honoured to issue this joint statement on behalf of both chambers of the Federal Republic of Somalia. It fills us with immense pride and satisfaction to announce that we are fully supporting Ms. Honourable Marwa Abdibashir Hagi as a candidate for a pivotal position. Importantly, her candidacy has encountered no objections from any Member of Parliament or Senator, reflecting unwavering support for her potential role. This unanimous endorsement underscores our steadfast commitment to advancing women's rights within our nation.

Ms. Hagi's candidacy holds great promise for the women of Somalia, who fervently regard her as the embodiment of their hopes and aspirations. Her endorsement as a candidate serves as a collective affirmation of our dedication to promoting peace throughout our country and the World.

We hold absolute confidence in Ms Hagi's capacity to effectively lead in the role of the IPU President. Her vision is remarkably clear, encompassing an unwavering commitment to addressing pressing issues, including human rights, democracy, and climate change. Ms. Hagi's steadfast commitment to listening to diverse perspectives and her resolute dedication to meaningful action make her an exemplary candidate for the President of the IPU.

In the selection of Ms Hagi, we, along with our deputies and the Speaker of the Senate, have made a conscious decision to nominate an MP who will prioritize and adeptly lead the IPU's agenda. We recognize the pivotal and indispensable role that the IPU President fulfils, serving as a linchpin for collaborative efforts that transcend national borders.

(Signed) Hon. Sheikh Aden Mohamed Nur (Madobe)  
Speaker – House of the People  
The Federal Parliament of Somalia

Hon. Abdi Hashi Abdullahi  
Speaker – Upper House  
The Federal Parliament of Somalia



# Curriculum Vitae



## HON MARWA ABDIBASHIR HAGI

---

### OBJECTIVE

To secure the position of "President of the Inter-Parliamentary Union Parliament."

### PROFESSIONAL PROFILE

With over 15 years of professional experience working with the Somali Government, I have gained an exceptional understanding of Somali business laws and national as well as international business practices. I am fluent in Somali, English, and Arabic. My expertise lies in efficiently planning and coordinating actions to ensure the success of parliamentary endeavours. I have successfully developed and strengthened collaboration with government stakeholders, steering committees, and project partners, aligning with the project's Implementation Manual.

I am adept at preparing comprehensive Project Status Reports (PSRs) for assessment by the World Bank TTL and the Project Steering Committee (PSC). My experience includes supporting local and international consultants, monitoring project activities, conducting value chain assessments, and delivering training and technical assistance. My interpersonal and communication skills are strong, enabling me to excel under pressure and meet tight deadlines. I have undertaken various responsibilities, including assisting the PSC and arranging meetings with meticulous attention to detail.

### EDUCATION AND QUALIFICATION

- Information Communication Technology & Microsoft Products-Office Packages  
ICT Training, 2010
- Degree of BA in Business Administration  
Algonquin College/University, Ottawa, Canada, 1997 - 2000
- Certificate in Office Administration  
Algonquin College/University, Ottawa, Canada, 1996 - 1997

### CAREER SUMMARY

- **2022-Present:** Member of Parliament & Deputy Chairperson of Resources Committees, Republic of Somalia.
- **2018 - June 2020:** World Bank Project: Somali Petroleum Technical Assistance Project (SOPTAP)
- Position: Project Coordinator Ministry of Petroleum & Minerals Resources, Federal Republic of Somalia, Mogadishu, Somalia
- Orchestrated a phased program of action to coordinate the successful implementation of the SOPTAP program.
- Supported the Ministry in managing contracts for National Communications Strategy (NCS) and Somali Petroleum Authority (SPA) assignments.
- Fostered collaboration among the Ministry of Petroleum & Minerals Resources, the World Bank team, consultants, and Federal Member States.
- Provided secretarial services to the Project Steering Committees (PSC).

- Managed consultants' budgets and calculated tax on payments.
- Arranged and managed petroleum revenue sharing among Federal Member States.
- Developed strong collaborations with government stakeholders, PSC, development partners, and other entities to facilitate support for the SOPTAP program.
- Strengthened capacity within major institutions of the Federal Government and Federal Member States involved in the petroleum sector's development and governance.
- Assisted in the development of a National Communications Strategy (NCS) and the implementation of the Somalia Petroleum Authority (SPA).
- Offered advice and support in establishing and staffing the Project Implementation Unit (PIU).
- Supervised PIU support staff (Procurement & FM Specialists).
- Led the preparation of the Project Implementation Manual (PIM) and ensured adherence to its stipulations.
- Conducted project auditing, evaluation activities, and progress reporting on a quarterly basis.
- Initiated and coordinated annual work plans for implementing agencies based on standardized formats.
- Managed and coordinated the execution of the project's procurement plan, adhering to procurement guidelines and Grant Agreement provisions.
- Conducted meetings with the Minister of Petroleum & Minerals Resources.
- Organized workshops for Federal Member States, emphasizing the importance of Somali National Communications in the Upstream sector.

**2003–2012:** Finance Division, Abu Dhabi National Oil Company (ADNOC Refining), Abu Dhabi, UAE

- Evaluated investment proposals for petroleum exploration/development and constructed economic models for analysis.
- Provided expertise in corporate and asset evaluations, including revenue analysis, right issues, and bank finance studies.
- Monitored accounting procedures, and identified payment and revenue processing issues related to oil & gas.
- Improved decision analysis efforts through tool and process development.
- Conducted global economic evaluations of oil & gas areas and prospects.
- Prepared and presented regular financial reports.

**2012–2014:** Procurement Support Division, ADNOC Refining, UAE

- Managed the procurement request process.
- Gathered and compared vendor quotations, selecting the best options.
- Prepared comprehensive reports for top management's decision-making.

**2014–2015:** Communication Strategy Division, ADNOC Refining, UAE

- Evaluated information from new companies willing to work with the refinery.
- Collaborated with relevant organizations to enhance the company's image.
- Contributed to various publicity materials and participated in events.

**2015 – 2017:** Advisor of EU Affairs, Ministry of Commerce and Industry

- Provided advice on matters related to domestic and foreign investment.
- Promoted the Ministry's mandate.
- Managed international and public relations activities.
- Facilitated communication between interested parties and the Ministry.

**MARRIED, THREE CHILDREN**

**LANGUAGE**

**SOMALI, ENGLISH, ARABIC**

# VOTE

**HON MARWA ABDIBASHIR HAGI**

IPU  
PRESIDENT  
2023

**LUANDA  
ANGOLA  
26-27  
OCTOBER  
2023**

**ONE WORD  
"UNITY"**





- **I WILL CHAMPION YOUR VOICES, YOUR CONCERNS, AND YOUR INNOVATIVE IDEAS. TOGETHER, WE WILL WORK TO CREATE PLATFORMS FOR MEANINGFUL DIALOGUE THAT PROMOTE UNDERSTANDING AND CONSENSUS ON GLOBAL ISSUES.**
- **I AM DEEPLY COMMITTED TO UPHOLDING AND ADVANCING DEMOCRATIC PRINCIPLES WITHIN OUR PARLIAMENTS AND BEYOND. I WILL SUPPORT INITIATIVES THAT ENHANCE TRANSPARENCY, ACCOUNTABILITY, AND CITIZEN PARTICIPATION, ENSURING THAT THE VOICE OF EVERY INDIVIDUAL IS HEARD AND RESPECTED.**
- **FROM CLIMATE CHANGE TO PUBLIC HEALTH CRISES, WE FACE CHALLENGES THAT TRANSCEND BORDERS. I PLEDGE TO LEAD THE IPU IN FACILITATING COLLABORATIVE EFFORTS TO FIND SUSTAINABLE SOLUTIONS THAT PROTECT OUR PLANET AND THE WELL-BEING OF OUR POPULATIONS.**
- **I BELIEVE IN THE POWER OF DIALOGUE TO BRIDGE DIVIDES AND PROMOTE PEACE. I WILL TIRELESSLY ADVOCATE FOR DIPLOMATIC APPROACHES TO CONFLICTS, FOSTERING UNDERSTANDING AMONG NATIONS AND CULTURES.**
- **EQUALITY IS THE CORNERSTONE OF A JUST SOCIETY. I WILL WORK TO ENSURE THAT OUR POLICIES AND INITIATIVES PROMOTE GENDER EQUALITY, INCLUSIVITY, AND THE PROTECTION OF THE MOST VULNERABLE IN OUR SOCIETIES.**
- **IN THE DIGITAL AGE, TECHNOLOGY CAN BE A TOOL FOR PROGRESS. I WILL HARNESS ITS POTENTIAL TO FACILITATE COMMUNICATION AND COOPERATION AMONG PARLIAMENTS, MAKING OUR COLLABORATIONS MORE EFFICIENT AND IMPACTFUL.**
- **AS YOU CONSIDER YOUR VOTE, I ASK YOU TO ENVISION A FUTURE WHERE OUR PARLIAMENTS WORK HAND IN HAND, WHERE OUR VOICES RESONATE WITH STRENGTH, AND WHERE OUR SHARED VALUES GUIDE US TO A BRIGHTER TOMORROW. WITH YOUR VOTE, WE CAN MAKE THAT FUTURE A REALITY.**

. . .  
. . .  
. . .  
. . .  
. . .  
. . .  
. . .  
. . .  
. . .  
. . .

**I THANK YOU ALL**